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ACTA DE CONSELL DE COMÚ 
 

27 de març del 2024 
 
A la Casa Comuna, a les 12.00 h, es reuneix el Consell de Comú sota la 
presidència de l’Hble. Sr. Sergi González Camacho, cònsol major. Després 
d’haver estat degudament convocada la reunió, hi assisteixen els membres 
següents: 

- Hble. Sra. Olaya Losada Seguin 
- Hble. Sr. Jordi Cabanes Turné 
- Hble. Sr. Marc Torrent Casado 
- Hble. Sra. Maria Nazzaro Martínez 
- Hble. Sra. Eva Tadeo Balaguer 
- Hble. Sr. Joaquim Miró Castillo 
- Hble. Sra. Susagna Mosquera Leyva 
- Hble. Sr. Xavier Surana Sanchez 
- Hble. Sr. David Astrié Padilla 
- Hble. Sr. Miquel Canturri Campos 
- Hble. Sra. Rosa Maria Sabaté Cardona. 

 
Queda vàlidament constituïda la sessió del Consell de Comú en primera 
convocatòria per trobar-se present com a mínim la meitat més un dels seus 
membres, de conformitat amb el que preveu l’article 22 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament del Comú d’Andorra la Vella, del 29 de febrer del 
2024. 
 
L’ordre del dia de la reunió és el següent: 
 

1. Aprovació, si escau, de l’acta del Consell de Comú del 29 de febrer 
del 2024. 

 
2. Aprovació, si escau, dels estats pressupostaris i financers de 

l’exercici 2023. 
 

3. Aprovació, si escau, de la proposta d’incorporar al pressupost de 
l’exercici 2024 els romanents dels crèdits pressupostaris de 
l’exercici 2023.  

 
4. Aprovació, si escau, de la proposta d’Ordinació de modificació de 

l’Ordinació de preus públics per a l’any 2024, del 18 de gener del 
2024. 

 
5. Informació relativa als acords adoptats en les darreres Juntes de 

Govern. 
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6. Precs i preguntes. 
 

7. Nomenament i presa de jurament o promesa dels 3 deseners del 
Sometent. 

 
El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents i informa que aquesta 
sessió de Consell de Comú ha estat degudament convocada, d’acord amb el que 
disposen els articles 19.b i 21 de l’Ordinació d’organització i de funcionament 
dels Comuns, del 17 de novembre del 2011. 
 
D’acord amb el que disposa l’article 23.2 de l’Ordinació d’organització i 
funcionament dels comuns del 17 de novembre del 2011, el cònsol major informa 
que, el dia 22 de març del 2024, el grup Demòcrates + Progressistes SDP + 
Independents ha entrat una carta al Servei de Secretaria General amb el número 
de registre E03248-2024, en la qual formula dues preguntes que seran tractades 
en el punt Sisè de l'ordre del dia. 
 
D'altra banda, i d'acord amb el que disposa l'article 23.3 de l'Ordinació 
d'organització i funcionament dels comuns del 17 de novembre del 2011, informo 
que dins del termini establert no s'ha proposat cap assumpte per incloure en 
l'ordre del dia per part dels consellers de Comú. 
 
Es procedeix a l’ordre del dia tal com ha quedat establert: 
 
 

Primer.- Aprovació, si escau, de l’acta del Consell de Comú del 
29 de febrer del 2024. 
 
El cònsol major informa que, segons l'article 3 del Reglament de les actes del 
Comú d'Andorra la Vella del 26 de març del 1996, l'acta de cada sessió del 
Consell de Comú se sotmet a l'aprovació en la primera sessió ordinària del 
Consell de Comú que se celebri. Segons l'article 5 del Reglament de les actes 
del Comú d'Andorra la Vella, l’acta de la sessió del Consell de Comú del 29 de 
febrer del 2024 ha estat tramesa als consellers amb la deguda antelació. 
 
No havent-hi cap modificació ni demanda d’aclariment, queda aprovada l’acta 
per assentiment dels assistents. 
 
 

Segon.- Aprovació, si escau, dels estats pressupostaris i 
financers de l’exercici 2023. 
 
El cònsol major proposar de tractar i sotmetre a votació els punts 2 i 3 de manera 
conjunta vist que afecten el mateix assumpte. 
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No havent-hi cap inconvenient, es tractaran els dos punts conjuntament. 
 
El cònsol major cedeix la paraula a l’Hble. Sr. Joaquim Miró, conseller de 
Finances. 
 
El Sr. Joaquim Miró informa que, aquest any, es viu una situació una mica atípica 
perquè l’actual majoria ha de presentar per aprovació els comptes de l'antiga 
corporació, la qual cosa normalment no succeeix i que és bo per a la democràcia, 
aquestes alternances, i que ara els membres de la majoria actual seran qui 
proposaran, en el Consell de Comú, l'aprovació i les liquidacions del pressupost 
del 2023. A partir dels registres pressupostaris i comptables, tancats a 31 de 
desembre del 2023, s'han preparat els estats pressupostaris i financers del Comú 
de l'Andorra la Vella, d'acord amb la legislació vigent però sobretot també amb 
les Normes Internacionals de Comptabilitat per al Sector Públic (NICSP), que 
aconsella no consultar perquè realment són poc divertides, però sí que té una 
importància crucial perquè, a partir d'aquestes noves normes que es van aprovar, 
no fa gaires anys, es dona molta més transparència als estats financers i 
pressupostaris públics. Les normes NICSP s’apliquen des del Comú d'Andorra 
la Vella des de fa un temps. Afegeix que, en les liquidacions pressupostàries que 
presentarà, el Comú també es regeix sobre un criteri comparatiu entre el 2023 i 
el 2022. És a dir que, a cada partida que mencionarà, hi haurà una referència, 
relativa a l'any 2022 comparat amb el 2023, d'aquests estats financers. Això ha 
representat i representa molta més feina per al Departament de Finances, 
Compres i Intervenció. Mirarà d’explicar tot aquest patracol de xifres, que és una 
mica feixuc, però intentaré ser el més didàctic possible. Pel que fa als ingressos, 
s'han liquidat, en l'exercici 2023, 57.099.005 euros que representa el 96,12% del 
pressupost final. Comparat amb l'exercici del 2022, els ingressos han augmentat 
en 8,6 milions d'euros, fet que representa el 17,89%. Ara, informa sobre els 
capítols d’ingressos. Pel que fa al Capítol 1, d’Impostos directes, s'han liquidat 
20.076.200 euros que representa el 123,39%. Això representa un increment de 
3,8 milions d'euros segons el que s'havia pressupostat a l'inici de l'exercici 2023. 
I, comparat amb l'any 2022, el Comú han recaptat 5.350.603 euros més que en 
el mateix període d'aquest 2022, això representa un increment d'un 36,34%. Val 
a dir que, durant aquest període, com ja va esmentar en la darrera sessió de 
Consell de Comú on es va aprovar el pressupost comunal per a l’any 2024, la 
recaptació per la construcció va ser una cosa de les més positives que va tenir 
el Comú durant aquest exercici. A nivell del Capítol 2, d'Impostos indirectes, 
l'import liquidat és d'1.808.590 euros, 573.905 euros més que en el mateix 
període de l'exercici anterior, que representa un augment del 46,48%. El 
percentatge d'execució liquidat és del 141,3%. Recordeu que aquests ingressos 
corresponen a l'Impost sobre les Transmissions Patrimonials (ITP) que, en 
aquests anys, tot i haver-se pressupostat, sempre s'ha vist superat. Això vol dir 
que hi ha hagut més vendes que les que estaven previstes a nivell de béns 
patrimonials. Pel que fa al Capítol 3, de Taxes i altres ingressos, l'import liquidat 
és de 21.472.852 euros que representa gairebé un milió d'euros més que en el 
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mateix període de l'exercici anterior, un 4,6% de més. El percentatge d'execució 
sobre el pressupost inicial és del 104,08%. Aquí, remarca que l'única de les 
partides que s'ha incrementat de les més importants i que la que ha estat inferior 
ha estat la recaptació amb aparcaments, amb un ingrés aproximat d’uns 600.000 
euros menys, comparat amb l'exercici 2022. Sempre fent aquest exercici 
comparatiu entre els dos darrers anys, el Comú ha recaptat una mica menys del 
que estava previst i en el pressupost del 2023 s'ha liquidat un 84% del 
pressupostat fins a un total de 5,2 milions d'euros recaptats en concepte 
d'aparcaments. Pel que fa al Capítol 4, de Transferències corrents, l'import 
liquidat és de 3.251.057 euros, que representa 334.0384 euros més que el 2022, 
l’11,46%. El percentatge d'execució sobre el pressupost inicial del 2023 ha estat 
del 106,84%. A nivell dels Ingressos patrimonials, l'import liquidat és de 396.560 
euros, 87.866 euros més que en el mateix període del 2022, un augment del 
28%. El percentatge d'execució sobre el pressupost inicial del 2023 és del 
130,58%. Quant a les Transferències de capital, que són les transferències que 
provenen del Govern d’Andorra, l'import liquidat ha estat de 10.093.743,53 euros, 
1.373.643 euros més que el 2022. El percentatge d'execució és del 110,13%. 
Com ja va recordar durant la darrera sessió de Consell de Comú en què es va 
aprovar el pressupost, aquestes xifres demostres, una vegada més, que 
l'economia andorrana, en aquests dos últims anys, ha anat prou bé, ja que estava 
previst un import inferior a rebre de part del Govern i al final ha sigut d'aquests 
10 milions d'euros. Espera que, per al 2024, es torni a repetir una xifra similar, 
cosa que significaria que l'economia andorrana va bé. Pel que fa a les despeses, 
els ingressos de l'exercici 2023 sumen un import de 52.921.109 euros, que 
representa el 89,09% del pressupost final. Comparat amb l'exercici 2022, l’import 
total de les despeses és de 834.794 euros inferior. Aquesta xifra no reflecteix la 
totalitat de les despeses perquè, com es veurà en el proper punt de l'ordre del 
dia, amb els romanents de crèdit que s'han de reconduir, s'hauria d'haver afegit 
en aquest apartat de despeses, aquests 4 milions d’euros que formaran al final 
el romanent. Aquesta és una manera de comptar-ho, però al final s'haurà de 
projectar cap al 2024. Analitzant les despeses per capítols, les despeses de 
personal han estat liquidades en 18.389.055 euros, 1.590.390 euros més que 
l'exercici 2022. El grau d'execució és del 99,15% del pressupostat. En les 
despeses, els graus d’execució s’ajusten més al pressupostat. En el capítol de 
Consum de béns corrents i serveis, l'import liquidat és de 17.836.944 euros, 
2.378.935 euros més que l'any 2022 i com a execució del pressupost inicial del 
2023 representa un 93,90%. Segons informacions del Departament de Finances, 
en general, l'increment de l'Índex de Preus al Consum (IPC) i l'augment dels 
costos continuat durant l'exercici 2023 sobre l'energia i el preu dels carburants 
ha encarit la gran majoria de les prestacions de serveis, manteniment i 
subministraments que el Comú ha anat contractant al llarg de l'any passat. Pel 
que fa a les despeses financeres, l'import liquidat és de 420.396 euros, 172.352 
euros més que durant el mateix període de l'exercici anterior, representant el 
69,48%. El grau d'execució ha estat del 91%. Espera que aquestes despeses 
financeres siguin cada vegada menors, ja que els crèdits són relativament 
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inferiors als d'altres anys. I és veritat que en aquests apartats, quan un veu que 
paga uns 408.000 euros d'interessos, sempre fa una mica de mal als ulls. A nivell 
de les transferències corrents, l'import liquidat és de 2.131.312 euros, 163.925 
euros més que l'exercici 2022. El grau d'execució ha estat de 96,14% sobre el 
pressupost final. Pel que fa a un dels capítols més interessants, les inversions 
que es van fer durant l'any passat com a inversions reals mostren un import 
liquidat d'11.440.041 euros, 4.668.252 euros menys que el mateix període de 
l'exercici anterior, això significa un 28,98% menys. El grau d'execució ha estat 
del 69,99%, sobre el pressupost. Les despeses compromeses per a aquest 
capítol, a final d'any, ascendeixen a l'import de 15.456.307 euros. Anomena les 
4 o 5 primeres inversions reals i, si algun conseller de Comú desitja més 
informació, li farà arribar. La inversió més important és per a l'envelliment de la 
plaça de la Rotonda i entorns, en la seva fase 2, que ha estat de 3.748.996 euros. 
Després, apareix la rehabilitació del viaducte del carrer Doctor Vilanova amb un 
import d’1.119.697 euros. Recorda que, en el pressupost aprovat fa un mes, hi 
ha una partida de dos milions d'euros més, com a crèdit reconduït per acabar 
aquestes reformes. En la reforma de l'embelliment del carrer Prat de la Creu, es 
van invertir 848.415 euros. L'ampliació dels carrers Doctor Vilanova, Prat de la 
Creu i Prada Casadet van tenir una inversió de 505.183 euros. I finalment, 
destaca la inversió per a l'adquisició de jocs per al Parc Central per un import de 
470.420 euros. En el capítol de de passius financers, l'amortització dels préstecs 
contractats amb els bancs suma un import liquidat, a 31 de desembre del 2023, 
és de 2.703.358 euros, 416.324 euros menys que al mateix període del 2022, 
cosa que representa una disminució del 13,35%. El seu grau d'execució ha estat 
del 95,32% sobre el pressupost. Recorda que sempre és una bona notícia poder 
rebaixar els préstecs en 2 milions d'euros. Quant al resultat pressupostari de 
l'exercici del 2023, informa que marca un positiu de 4.177.896 euros, però 
recorda que després caldrà aprovar els crèdits reconduïts i segurament el 
resultat seria un resultat normal en una administració pública, al voltant de zero. 
Pel que fa als registres financers, informa que l'endeutament del Comú d'Andorra 
la Vella és de 17.034.761 euros, al 36,21% del límit màxim d’endeutament. Però, 
comunica que l'endeutament de Jovial, SLU representa quasi el 50% del deute 
comunal, deute que, segons li ha explicat el Sr. Marc Torrent, està previst fins al 
2044. El patrimoni net del Comú d'Andorra la Vella, a 31 de desembre del 2023, 
és de 175.988.713 euros. És a dir que el Comú té un patrimoni important. 
Finalment, informa que el romanent de tresoreria és de 7.149.855 euros. Això 
també és una bona notícia però caldrà aprovar, en el següent punt, les 
obligacions pendents de cobrament i que s'hauria de reduir normalment amb un 
resultat de les finances comunals amb menys de 4.000.000 euros d'euros. 
Comenta que és molt important que al Comú es compleixen tots els requisits 
establerts a la Llei del 32/2014 del 27 de novembre de la sostenibilitat de les 
finances públiques i d'estabilitat pressupostària i fiscal, en relació amb els 
paràmetres de sostenibilitat pressupostària, màxim de despesa permesa i 
endeutament comunal. En aquest sentit, els objectius de sostenibilitat del Comú 
d'Andorra la Vella, en l'exercici 2023, publicats al BOPA per part del Tribunal de 
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Comptes, fixaven l'objectiu de deute en un 75% i l'objectiu de despesa corrent 
en el 15% positiu. Ambdós conceptes es compleixen, atès que l'endeutament 
consolidat del Comú i la societat Jovial, SLU se situa, a finals del 2023, en el 
36,21%. Pel que fa a l'objectiu de despesa corrent o de funcionament, aquesta 
regla no és d'aplicació al Comú d'Andorra atès que el seu deute consolidat és 
inferior al límit del 180% de la mitjana dels ingressos totals liquidats en els 
pressupostos corresponents als tres anys naturals immediatament a l'anterior. 
Recorda que s’ha fet el mateix exercici per al mandat fins al 2027 i que el Comú 
es troba dins d'aquests límits del 180%. Finalment, informa de la liquidació 
pressupostària de la societat Jovial, SLU, que presenta un resultat pressupostari, 
una vegada més negatiu, de 55.133 euros, amb unes despeses liquidades de 
706.208 euros i uns ingressos de 651.075 euros. Tampoc és cap cosa dramàtica, 
vist el que representa la societat Jovial i aquests pisos per al Comú d'Andorra la 
Vella i per a la gent que hi viu. No és que sigui un resultat molt negatiu, però sí 
que són 55.000 euros de dèficit. Informa que els estats financers de la societat 
es faran auditar i aprovar pel Consell d'Administració que en donarà compte, per 
a informació, al Consell de Comú, d'acord amb el que estableix l'article 90 de la 
Llei de les finances comunals. Acaba agraint al Departament de Finances, 
Compres i Intervenció per aquest esforç i la feina feta, durant aquests primers 
mesos de l'any, ja que després d'haver hagut de fer el pressupost en un temps 
rècord, només dos mesos, però es va aprovar el mes passat, també s'han 
enllestit les liquidacions del famós passament de comptes, així com aquests 
comparatius del 2023 al 2022 que representa una feina suplementària per al 
Departament.  
Ara, passa a informar sobre la proposta d’incorporar al pressupost de l’exercici 
2024 els romanents dels crèdits pressupostaris de l’exercici 2023. Llegeix els 
principals crèdits. Ja hi ha fet referència en el punt anterior, en diversos capítols, 
sobretot en el capítol de la despesa del Comú d'Andorra la Vella per a l'exercici 
del 2023. Per explicar-ho de manera ràpida, explica que aquestes són les 
despeses a les quals el Comú no ha fet front, no perquè no en tingués ganes, 
sinó per manca de temps, o perquè hi ha factures que s'han de pagar al gener, 
perquè no s'havien comptabilitzat abans del mes de desembre. Això és una 
pràctica normal que no solament passa als Comuns, sinó que a les empreses 
passa exactament el mateix. Aleshores, per donar compliment a l'article 103 de 
la Llei 36/2021, del 16 de juny, de les finances comunals, en aquest punt, 
proposa que s'aprovi la incorporació en el pressupost de l'exercici 2024 dels 
romanents dels crèdits pressupostaris de l'exercici 2023, per un import de 
4.149.985 euros. Com ho ha explicat anteriorment, si realment es portés una 
comptabilitat “pura i dura”, resultaria que, entre els 4 milions d’euros que hi ha 
hagut de diferència positiva, menys aquests 4 milions reconduïts a l'exercici 
2024, seria un resultat ni positiu ni negatiu. Això seria molt corrent i estaria molt 
bé que no sortís res en negatiu perquè les despeses públiques no estan aquí per 
tenir resultats positius ni negatius. Això no és una empresa privada i no pot tenir 
beneficis. D'aquests 4.149.985 euros, 218.696 euros corresponen a la despesa 
corrent, com és normal, i suma un import 3.931.289 euros a despesa de capital. 
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Finalment, cal informar que caldrà incrementar el pressupost per a aquest any 
2024 amb aquests romanents, el que farà que el pressupost del Comú d'Andorra 
la Vella passarà d’uns 53 milions d’euros que s’havien pressupostat a uns 57 
milions d’euros, aproximadament. Enumera els crèdits a reconduir més 
importants que passaran al pressupost del 2024. El primer és per a la 
rehabilitació del viaducte del carrer Doctor Vilanova, per un import d'1.203.430,19 
euros. L'adjudicació per a la lectura de codis QR per als aparcaments, per un 
import de 306.004,75 euros; l’RD i DO de l’edifici plurifamiliar del Cedre, 300.000 
euros; obres als blocs rocosos a la zona del Sant Ermengol, per un import de 
265.514,54 euros; reformes al carrer Prat de la Creu, per un import de 
192.732,92 euros; concurs de treball digital per a la xarxa d’aigua, per un import 
de 158.238,09 euros; adjudicació d’un camió gran ploma per al Servei d’Obres, 
per un import de 150.000 euros. Si els consellers de Comú desitgen obtenir més 
informació al respecte, el Sr. Joaquim Miró resta a la seva disposició per als 
aclariments necessaris. 
 
El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 
 
El Sr. David Astrié remarca que l'any 2023 es tanca amb un superàvit. El Sr. 
Joaquim Miró ho acaba d'explicar. Molts tendeixen a pensar que això és un èxit, 
però voldria trencar aquest tòpic. No ho és perquè denota que hi ha un 
desequilibri entre els ingressos reals i les despeses reals. Les raons poden ser 
diverses, però al final es tracta d'una gestió que no és equilibrada. L'èxit d'una 
gestió al capdavant d'una administració on es gestionen diners públics és 
quadrar els pressupostos. És a dir, tancar l'any de forma neutra, ni superàvit ni 
dèficit, i ho deia en pinzellada també el Sr. Joaquim Miró. Això es podria 
considerar com a gestió acurada de les finances públiques. Recorda que, l'any 
2022, el Comú d'Andorra la Vella va tancar els comptes amb un dèficit al voltant 
dels 5 milions d'euros. Aquest any, es tanca amb superàvit de 4,2 milions d'euros 
aproximadament. Durant el tancament de l'any 2022, el Sr. David Astrié va 
analitzar les causes d'aquell desequilibri i les va intentar explicar a la sessió del 
Consell de Comú del 20 d'abril del 2023. El motiu era i cita textualment: “Quan 
es fan les previsions d'ingressos, es fan en base a consultes dels tècnics i 
s'inclouen les xifres que es reben des del servei.” En aquest cas, però, al 
setembre, es van bloquejar certs projectes urbanístics, fruit d'aquelles consultes 
i encara no han tornat al Comú. Si hagués estat així, actualment es tindrien uns 
3 milions d'euros més per ingressos com a concepte de la construcció. Aquestes 
van ser les paraules textuals del Sr. David Astrié en aquella sessió de Consell de 
Comú del 20 d'abril del 2023. Doncs bé, sembla que l'anàlisi estava força ben 
encaminada i que al final el temps els ha donat la raó perquè així ha estat per al 
tancament del 2023. Amb això, vol dir que, per moltes previsions que es facin, 
en un pressupost sempre hi ha fets sobrevinguts que poden alterar l'execució 
d'aquesta eina de gestió com és el pressupost. En aquest cas, el fet sobrevingut 
va venir per la pseudomoratòria de la sobre construcció de l'estiu del 2023, que 
va provocar també una allau de projectes que van arribar a col·lapsar els serveis 
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tècnics de les administracions. Això també es va explicar en aquell moment. Els 
membres de l'antiga minoria, de la qual l’actual cònsol major en formava part, 
van etzibar una crítica dura cap a l’anterior majoria i que va ser la següent. 
Aquesta planificació, així com la transparència, no s'ha portat de forma 
adequada. El Comú es troba amb una liquidació pressupostària que no arriba al 
100%. Per tant, es perd l'essència d'un pressupost anual. Els membres d’aquella 
minoria ho veien i ho continuen veient d'una altra manera. Analitzant el període 
del 2022 i del 2023 junts, es pot comprovar com els dos darrers pressupostos 
que, gestionats pels actuals membres de la minoria, en el seu còmput global, 
han acabat quasi neutres. Hi ha hagut una desviació d'uns 800.000 euros. Això 
sobre un pressupost de més de 50.000.000 euros, és inferior a l'1% de desviació. 
Però, és que l'any anterior, el 2021, on no hi van haver afortunadament fets 
sobrevinguts, també va ser el cas. El tancament del 2021 es va produir amb un 
lleuger dèficit de 300.000 euros que un cop més i sobre un pressupost de 50 
milions d'euros representa una desviació del 0,6%. L'any 2021 va ser un any 
excepcional perquè hi va haver la COVID i, per tant, no es pot posar dins del 
mateix exemple. Ni el 2022, els membres d’aquella majoria van ser poc curosos, 
ni el 2023 van ser esplèndids en la gestió. Els pressupostos són eines vives de 
gestió i administració de les arques públiques. Els projectes i, a la vegada, els 
calendaris d'un any poden influir en els resultats dels anys posteriors. Per això 
cal que, abans de fer declaracions des de les oposicions, s’analitzi amb serietat 
i rigor les causes de tot plegat. Per part dels membres de l’actual minoria, així ho 
faran perquè saben què és gestionar un Comú i saben veure més enllà de les 
crítiques sovint poc fonamentades i supèrflues i desitgen als membres de l’actual 
majoria, de tot cor, que la seva gestió sigui tan acurada i rigorosa com la que van 
dur a terme ells al llarg dels darrers anys. Per acabar, vol agrair a l'equip de 
Finances i d'Intervenció, per complir els terminis establerts per llei en l'aprovació 
i el tancament dels comptes del 2023.  
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de les 
propostes presentades en els punts Segon i Tercer que s’aproven per unanimitat 
dels assistents. 
 
S’adjunta a aquesta acta com a annex 1 els estats pressupostaris i financers de 
l’exercici 2023. 
 
 

Tercer.- Aprovació, si escau, de la proposta d’incorporar al 
pressupost de l’exercici 2024 els romanents dels crèdits pressupostaris de 
l’exercici 2023. 
 
Aquest punt queda aprovat conjuntament amb el Punt Segon. 
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Quart.- Aprovació, si escau, de la proposta d’Ordinació de 
modificació de l’Ordinació de preus públics per a l’any 2024, del 18 de gener 
del 2024. 
 
El cònsol major cedeix la paraula a la Sra. Olaya Losada, cònsol menor. 
 
La Sra. Olaya Losada informa que, el mes de setembre del 2023, es van treballar 
els diferents preus públics vinculats a l'Àrea d'Activitats Esportives per oferir un 
programa conjunt d'activitats esportives a l'estiu, concretament les Setmanes 
Joves, que es treballa amb els set Comuns. La demanda de modificació es fa 
atenent els següents punts. Per una banda, s'esmena l'error en la proposta de 
preus públics en referència al campus de vòlei on apareixia el preu per dia i 
hauria d'aparèixer només el preu per torn. D'altra banda, també es vol canviar el 
preu del campus d'esports d'aventura per mantenir preus similars a la resta 
d'activitats ofertes pels set Comuns. Concretament, es fa una baixada de 8,25 
euros respecte a la proposta anterior de l'ordinació. També, el mes de gener del 
2024, en reunió amb els diferents tècnics dels set Comuns, es va valorar afegir 
dues activitats noves, concretament el campus multiesportiu i el campus de 
vacances d'estiu. I, per tant, aquests preus també s'han d'incloure en aquesta 
modificació. 
 
No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 
presentada que s’aprova per unanimitat dels assistents. 
 
S’adjunta a aquesta acta com a annex 2 l’Ordinació de modificació de l’Ordinació 
de preus públics per a l’any 2024, del 18 de gener del 2024. 
 
 

Cinquè.- Informació relativa als acords adoptats en les darreres 
Juntes de Govern. 
 
El cònsol major informa que, segons el Reglament de les actes del Comú 
d'Andorra la Vella del 26 de març del 1996 i els articles 13.4 i 13.5 de l'Ordinació 
d'organització i funcionament dels Comuns, totes les actes han estat aprovades 
per la Junta de Govern i trameses als consellers de Comú amb la deguda 
antelació per a la seva informació. Les actes de les Juntes de Govern 
corresponen a les sessions celebrades els dies 20 i 27 de febrer i 5 i 12 de març 
del 2024. Ara, cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 
 
El Sr. David Astrié sol·licita informació sobre l’acord pres per la Junta de Govern 
del 20 de febrer del 2024, pel qual s’acorda col·locar dues bandes reductores de 
velocitat al carrer de les Canals a l'alçada de l'ambaixada francesa a Andorra 
amb la senyalització vertical corresponent col·locar dues bandes reductores de 
velocitat al carrer de les Canals a l'interior del túnel situat al costat de l'Andorra 
Park Hotel, una abans de l'entrada al garatge de l'hotel i l'altra després de 
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l'entrada amb la senyalització vertical corresponent i col·locar dos senyals 
lluminosos de límit de velocitat a 20 km, un a l'entrada al túnel en sentit pujada i 
l'altre a la cruïlla del carrer la Creu Grossa amb el carrer les Canals en sentit 
baixada. Els membres de la majoria ja saben a què es refereix el Sr. David Astrié. 
Em refereixo particularment al Sr. Jordi Cabanes, fent broma, ja que el dia 22 de 
novembre del 2023 va penjar a les xarxes socials un vídeo amb cert èxit, on feia 
referència al pum pum que fan els vehicles quan passen per sobre d’aquests 
alentidors de velocitat. Doncs bé, sembla que allò que criticaven els membres de 
la majoria en el seu dia perquè ara ho apliquen. I és que és normal. Els membres 
de la majoria no ho sabien en el moment de la campanya electoral perquè no 
havien governat. Però aquests alentidors se situen arran de peticions dels 
ciutadans i no es poden obviar les peticions dels ciutadans perquè, al final, el 
Comú està jugant amb la seguretat de les persones. Per tant, remarca que, en 
campanya electoral, no tot s'hi val. Cal ser curosos i molt respectuosos amb les 
peticions que venen de part de la ciutadania. 
 
El cònsol major respon que aquest tema es va tractar durant la darrera reunió de 
la Comissió de Circulació. Demana saber, durant l’anterior mandat, quantes 
vegades es va reunir la Comissió de Circulació. Cedeix de nou la paraula al Sr. 
David Astrié. 
 
El Sr. David Astrié respon que ho desconeix perquè no era conseller de 
Circulació. Caldria demanar-ho al conseller de Circulació del moment. 
 
El cònsol major informa que aquesta majoria ja va mantenir la primera reunió de 
la Comissió de Circulació i Aparcaments on va assistir el Sr. Miquel Canturri que 
va respondre que ell assistiria a aquestes reunions, però que no faria cap 
aportació. Solament vindria a escoltar. Ara, cedeix la paraula al Sr. Xavier 
Surana. 
 
El Sr. Xavier Surana respon que el Sr. David Astrié està comparant dues coses 
totalment diferents. Els reductors que el Comú vol posar a la zona del Sant 
Ermengol són uns reductors petits que, en el final del mandat anterior, l’antiga 
majoria ja va posar en dues vies més properes al lloc on es vol instal·lar 
aquestes, en concret al carrer de la Creu Grossa, entre els números 21 i 27, i al 
carrer Closes de Guillemó, entre els números 2 i 10. Aquests no tenen res a 
veure amb els reductors o els ressalts de la Margineda. Són molt diferents. 
Aquests són petits i s’instal·laran en fase de proves, a demanda dels veïns de 
l'ambaixada francesa i de l’Andorra Park Hotel. Se senyalitzaran amb unes 
senyalitzacions lluminoses de 20 km per reduir la velocitat. També, informa que, 
si aquell lloc no és el més idoni, es traslladaran a un altre lloc. Per tant, aquests 
alentidors no són d'obra com els que l’antiga majoria va fer a la Margineda. Són 
molt diferents. A més, el Sr. David Astrié està comparant una via urbana amb 
una via interurbana i és molt diferent. Aquesta via urbana està limitada a 20 km 
per hora i està situada prop d'unes escoles. Té unes condicions diferents d'una 
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via interurbana on es pot circular a 50 km per hora i hi ha un radar. Per tant, 
demana al Sr. David Astrié que no faci demagògia. Els alentidors que l’antiga 
majoria comunal va col·locar a la Margineda, en un tram molt curt, són ressalts 
interminables i l’actual majoria intervindrà en aquesta zona. I intervindrà perquè 
reduirà els ressalts, uns altres els traurà i posarà una senyalització amb semàfors 
per millorar la seguretat dels ciutadans i dels veïns de la zona. Per tant, demana 
al Sr. David Astrié que ara no vulgui fer política d'aquesta manera perquè 
realment s'està equivocant. Compara una cosa amb una altra i queda clarament 
justificat.  
 
El cònsol major cedeix ara la paraula al Sr. Jordi Cabanes.  
 
El Sr. Jordi Cabanes reprèn les paraules del Sr. David Astrié per les quals ha 
mencionat que els membres de l’actual majoria no havien governat. Li recorda 
que ell va ser conseller de Comú durant quatre anys. Evidentment, els consellers 
de Comú han d’escoltar el ciutadà, i així ho va dir durant la campanya, i així ho 
continuarà fent durant els pròxims 4 anys. Aquesta ha estat una demanda 
ciutadana. Es dona la mateixa situació amb el famós vídeo del pum pum. No el 
va fer per atzar, sinó que va ser arran d'unes demandes ciutadanes que li van 
demanar que fos realment ridícul tenir 10 o 12 alentidors en un tram tan curt. 
Llavors, l’actual majoria ha escoltat el ciutadà, ha estat in situ, ha estat treballant 
amb el Servei de Circulació i amb els veïns de la zona i, com molt bé ha dit el Sr. 
Xavier Surana, i l’actual majoria traurà aquells alentidors de la recta de Santa 
Coloma, S’hi col·locarà un semàfor amb selecció per creuar perquè els vianants 
puguin creuar i així prioritzar, com sempre, la seguretat dels veïns, dels ciutadans 
i de tots els usuaris de la parròquia. 
 
El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 
 
El Sr. David Astrié respon al Sr. Xavier Surana que la demagògia no la fan els 
membres de la minoria. La demagògia la van fer els membres de l’actual majoria, 
el 22 de novembre del 2023, aplicant aquella campanya que van fer, poc 
afortunada. Aclareix que determinades actuacions es duen a terme a causa de 
peticions ciutadanes i es refereix particularment a la instal·lació de reductors de 
velocitat. No es tracta que les persones que estan gestionant el Comú s'inventin 
que allà cal un reductor. S’hi instal·la perquè estan analitzant situacions com, per 
exemple, una concentració d'accidents. I aquestes demandes venen 
encaminades a reduir aquests accidents o aquests sinistres. Pel que fa 
particularment a la recta de Santa Coloma, a l'avinguda d'Enclar, on la majoria 
farà una actuació per treure aquests reductors. Demana que la majoria ho analitzi 
molt bé perquè fa aproximadament un mes hi va haver un altre accident en 
aquella recta de Santa Coloma. Si es fa una actuació, s'ha de fer justament per 
reduir aquesta sinistralitat. Per tant, demana a la majoria cura en les decisions i 
que estiguin totes ben analitzades perquè aquests reductors es van instal·lar per 
reduir aquests accidents i fruit també de demandes populars.  
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El cònsol major afegeix que aquests temes es tracten en les reunions de la 
Comissió de Circulació o de Serveis públics. Com bé han dit els Srs. Surana i 
Cabanes, en aquestes reunions de comissions, hi assisteixen els tècnics i els 
agents de circulació que hi participen i hi fan arribar propostes. Per tant, els 
membres de la majoria resten oberts a continuar fent aquestes comissions que 
són fruit de la comunicació entre minoria i majoria i posant els tècnics al centre 
d'aquestes comissions. Ara, cedeix la paraula al Sr. Miquel Canturri. 
 
El Sr. Miquel Canturri recorda que les sessions del Consell de Comú també 
serveixen per tractar les actes de la Junta de Govern. Sempre s'ha fet d'aquesta 
manera. I com ja li va dir al cònsol major, en el seu moment, l'altre dia a la reunió 
de la Comissió de Circulació, el Sr. Miquel Canturri assistirà a aquestes reunions 
per escoltar, com no pot ser d'una altra manera. El Comú li paga un sou per venir 
a tots els actes als quals el reclami el Comú d'Andorra la Vella i sols faltaria que 
no hi fos. Però comunica als membres de la majoria que no esperin d’ell cap 
col·laboració. No és la seva manera de procedir. Prefereix més parlar durant les 
sessions de Consell de Comú i deixar que la majoria governi que és qui ho ha de 
fer. Van obtenir la majoria dels vots i, per tant, són els que han de governar. Els 
membres de la minoria són qui han de vetllar perquè la majoria governi bé. Dit 
això, sol·licita informació sobre l’acord pres per la Junta de Govern del 12 de 
març del 2024, pel qual s’acorda adjudicar, per contractació directa, prèvia 
consulta de preus, les obres de canalitzacions de serveis al carrer Gravada de 
Tobira a l’empresa Treballs Públics Unitas, SAU, per un import de 333.419,53 €, 
IGI inclòs. A la part baixa de la Gravada de Tobira, hi havia un com fa molts anys, 
que es va anul·lar i des de fa molts anys allí hi baixa un bon toll d'aigua. Seria bo 
que, veient com evoluciona la sequera actual, en aquest país i en tots els països, 
no es deixés perdre aquesta aigua com s'està perdent fins ara. És un tema del 
qual vam parlar en el seu dia. Seria bo que aquesta aigua es canalitzés i es fes 
servir, per exemple, per als regs. Allà, hi ha un bon toll d'aigua que baixa. Ara, 
també, sol·licita informació sobre l’acord de la Junta de Govern de la mateixa 
data, pel qual s’acorda adjudicar, per contractació directa, el subministrament i 
muntatge de dos sostres decoratius, a l'avinguda Meritxell i al carrer Callaueta, 
a l’empresa Impactplan, Unipessoal, Lda-Impact.Plan Art Productions, per un 
import de 61.981 €, IGI no inclòs. D’aquest acord, ja en van parlar, en el seu dia, 
en la reunió de la Comissió. En la mateixa acta, s’acorda també convocar un 
concurs d'àmbit nacional per adjudicar, per procediment d'urgència, el servei de 
conceptualització i organització d'un esdeveniment relacionat amb la primavera, 
que se celebrarà al carrer Callaueta. Fent referència a aquests dos punts, felicita 
els membres de la majoria, tot i que el cònsol major va criticar, durant el mandat 
passat quan era membre de l'oposició i també durant la campanya electoral, els 
esdeveniments que es feien a la parròquia, veient també que en el seu moment 
els membres de la majoria van criticar molt la contractació o la compra dels 
sostres decoratius i veient que ara la majoria al final els hagi de comprar. 
Manifesta que, en aquell moment, aquells sostres de flors, una vegada passat 
l'esdeveniment, es donaven a les escoles d'Andorra la Vella, a l'Escola 
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Andorrana, al Col·legi Janer i a l'Escola d'Art del Comú d'Andorra la Vella. Felicita 
la majoria que faci aquests projectes perquè, com ha dit el Sr. Joaquim Miró, en 
el seu moment, l'economia d'Andorra tira i com que l'economia d'Andorra tira, el 
Comú ha d'acompanyar els nostres comerciants, com no pot ser d'una altra 
manera. Ara, voldria saber si els membres de la majoria tenen previst 
implementar una altra vegada la figura de coordinador de les associacions 
comercials. 
 
El cònsol major respon que, pel que fa al punt de l’Àrea d'Urbanisme, ja es va 
tractar aquest acord a la reunió de la comissió i comunica que tindrà en compte 
aquest tema d'aigua. Referent als acords relatius als sostres decoratius i a l'acte 
de primavera, comenta que van ser tractats en reunió de la comissió, en aquella 
en què va participar el Sr. Miquel Canturri i on va fer propostes, fins i tot. Per tant, 
aquest és un bon tarannà. Els assistents a aquella reunió van trobar que era 
profitós per a tots, fins i tot per als seus 1.898 votants que els van votar. És 
profitós i és un consell que li dona. Caldria mantenir aquesta actitud de 
col·laborar, de proposar. Aquesta és la bona. El cònsol major informa que ha 
estat quatre anys com a membre de l’oposició i, si no proposava res, se sentia 
una miqueta trist. Recomana al Sr. Miquel Canturri que, per a la seva salut 
mental, que segueixi amb aquesta actitud. I per acabar, pel que fa a la seva 
demanda relativa al coordinador de les associacions comercials, informa que la 
majoria està treballant amb el departament corresponent, analitzant-ne les 
necessitats per valorar quina figura es necessita. Justament, quant a les 
tècniques, s’està analitzant l'organigrama per veure les necessitats. Els membres 
de la minoria parlaran amb les associacions i en parlaran amb els membres de 
la minoria durant la pròxima reunió de la comissió per valorar si és necessària la 
figura de coordinador o dinamitzador, com fins ara, amb el pes que tenia l'anterior 
figura. En aquell moment, en parlaran per decidir-ho. Però, ara per ara, no està 
prevista la contractació d’aquest coordinador. Els membres de la majoria han 
estat parlant amb les caps del servei per valorar-ne les necessitats. Elles 
demanen un tècnic i la majoria ho està valorant. Cedeix de nou la paraula al Sr. 
Miquel Canturri. 
 
El Sr. Miquel Canturri recorda que el Comú, en aquests moments, està pagant el 
lloguer d'un despatx per a aquest coordinador i està buit. Potser ara seria el 
moment de decidir què en fa el Comú d’aquest local, si fer-lo servir per a una 
altra cosa o deixar de llogar-lo. 
 
El cònsol major cedeix la paraula a la Sra. Olaya Losada. 
 
La Sra. Olaya Losada respon que pagar un lloguer per no fer-lo servir no està 
dins de les prioritats d’aquesta majoria i ja li avança que, en aquest local, es 
col·locarà un altre servei important per a la parròquia i que és l'Espai Ciutadà. La 
majoria necessita una mica més de marge. Faran aquesta presentació durant les 
reunions de les comissions on els consellers de Comú podran fer totes aquelles 
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aportacions que puguin fer que seran benvingudes. És un espai molt cèntric i és 
un bon lloc perquè els ciutadans s'hi puguin apropar per dir-hi la seva sobre els 
projectes en què el Comú necessita que el ciutadà participi que pugui tenir un 
espai i aquest serà el lloc on es treballarà. 
 
El cònsol major cedeix ara la paraula al Sr. Xavier Surana. 
 
El Sr. Xavier Surana s'alegra que el Sr. Miquel Canturri es preocupi perquè el 
Comú pagui un lloguer per un local que no utilitza. Però li agradaria que el Sr. 
Miquel Canturri li expliqués per què, durant un any i mig, el Servei de Circulació 
ha tingut un vehicle amb una càmera estacionat a l’aparcament, amb el cost que 
això ha comportat. Aquest vehicle no ha sortit al carrer. 
 
El cònsol major recorda que, tot i que el Sr. Miquel Canturri desitjaria tractar 
aquests assumptes en les sessions del Consell de Comú, hi ha les reunions de 
les comissions. Per a això, serveixen. Demana als consellers de Comú que, en 
les sessions de Consell de Comú, es poguessin tractar els temes i que, durant 
les reunions de les comissions, es pogués parlar i veure aquestes observacions. 
Ho agrairia a tots els consellers de Comú que formen part d'aquesta corporació. 
Ara, cedeix la paraula a la Sra. Rosa Maria Sabaté. 
 
La Sra. Rosa Maria Sabaté sol·licita informació sobre els acords presos per la 
Junta de Govern del 20 de febrer del 2024, pels quals s’acorda la modificació 
dels preus dels lloguers de l'habitatge per a la gent gran. Demana saber si 
aquesta modificació és a l'alça o a la baixa. 
 
El cònsol major respon que aquests preus es modifiquen anualment, segons 
l'ordinació, i és perquè, amb la pujada normalment de principis d'any, es regula 
el percentatge que marca el reglament que s'ha de pagar com a lloguer. Per 
aquest motiu, es publiquen els preus perquè, a principis d'any, el Departament 
de Social demana els ingressos de nou de la gent gran i, per tant, fa un altre cop 
el càlcul que marca el reglament. Per això, s'augmenten els imports. 
 
No havent-hi cap més demanda d’informació, es dona la corporació per 
informada. 
 
 

Sisè.-  Nomenament i presa de jurament o promesa dels 3 
deseners del Sometent. 
 
El cònsol major informa que, vist que ja els deseners del Sometent de la 
parròquia d’Andorra la Vella ja són presents a la sala, i coneixedor que tenen 
pressa perquè estan en horari laboral, demana als consellers de Comú de 
procedit primer al seu nomenament i presa de jurament o promesa, corresponent 
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al punt Setè de l’ordre del dia i, posteriorment, reprendre el punt Sisè de Precs i 
preguntes. 
 
No havent-hi cap inconvenient per part dels consellers de Comú, es procedeix 
amb el punt relatiu als deseners del Sometent d’Andorra la Vella.  
 
El cònsol major informa que, vist el que estableix l'article 2 de l'Ordinació de 
regulació del Sometent, els tres deseners són les darreres persones de 
nacionalitat andorrana i residents a la parròquia que han contret matrimoni l'any 
2023. En aquest cas, es tracta dels Srs. Marc Vila Bonell, David Badia Soldevila 
i Àlex Requejo Ramos. Ara cedeix la paraula al Sr. Jordi Cabanes, conseller 
major i capità del Sometent. 
 
El Sr. Jordi Cabanes informa que, en els darrers dies, ha tingut el plaer de parlar 
amb els tres designats per ser nomenats com a deseners de la parròquia. 
Simplement, desitja agrair-los la col·laboració, la predisposició i els agraeix 
aquest gest en nom de la parròquia d’Andorra la Vella. Espera que no faci falta 
haver d'utilitzar els seus serveis. Els agraeix de nou la seva col·laboració. 
 
No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 
presentada que s’aprova per unanimitat dels assistents. 
 
A continuació, el cònsol major pren jurament o promesa dels tres deseners del 
Sometent de la parròquia d’Andorra la Vella. 
 
Tot seguit, el cònsol major autoritza els tres deseners a absentar-se de la sala 
de Consell de Comú perquè es pugui continuar amb la sessió d’avui. 
 
 

Setè.-  Precs i preguntes 
 
El cònsol major informa que el Grup Demòcrates + Progressistes SDP + 
Independents ha entrat a tràmit una demanda d’informació, mitjançant la carta 
registrada el 22 de març del 2024, amb el número E/003248-2024. Cedeix la 
paraula al Sr. David Astrié. 
 
El Sr. David Astrié procedeix a la lectura de la carta: 
 
“Hble. senyor, 
 
Ens dirigim a vostè per tal de formular-li una pregunta que voldríem debatre en 
el pròxim Consell de Comú que se celebrarà dimecres 27 de març a les 12 h a 
la Casa Comuna.  
El passat 30 d'agost del 2023, es publicava al BOPA número 104 l'adjudicació 
relativa a la redacció de l'estudi de capacitat de càrrega màxima de les 
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parròquies d'Encamp, la Massana, Andorra la Vella i Sant Julià de Lòria per un 
valor de 199.300 € i un termini d'entrega de 6 mesos. 
Donat que ja han passat els 6 mesos del termini contractual, voldríem obtenir 
una còpia d'aquests estudis – pel que fa a la parròquia d'Andorra la Vella – per 
tal de conèixer les conclusions que considerem imprescindibles a l'hora de 
planificar qualsevol actuació que impliqui projectes urbanístics de futur. 
D'altra banda, vostè, Sr. Cònsol, va manifestar en la darrera sessió del Consell 
de Comú del 29 de febrer del 2024, “que 3 propietaris amb un parc d'habitatges 
que serien d'uns 20 pisos ja han demanat informació al Comú sobre aquest 
projecte”, referint-se al programa Reviu que vostès volen impulsar. 
Voldríem saber amb detall, quants apartaments s'han posat a disposició del 
Comú d'Andorra la Vella fins al dia d'avui, com també voldríem conèixer les 
bases reguladores, així com les condicions d'accés a aquests habitatges.” 
 
El cònsol major respon que, pel que fa als estudis de càrrega, ahir, es va mantenir 
la primera reunió de la Comissió d'Urbanisme i s’hi va tractar aquest tema. El 
cònsol major li va demanar a la coordinadora de Serveis Públics i Urbanisme que 
fes un estat de situació. Comunica que cap dels consellers de Comú presents a 
la sala ha obtingut aquests estudis de càrrega perquè l’empresa encarregada 
encara no els ha lliurat al Comú. Per tant, el cònsol major els ha demanat que 
facin arribar un estat de situació i saber en quina data màxima el Comú podrà 
disposar d’aquests estudis. Llavors, els estudis de capacitat de càrrega màxima 
deriven de l'obligació imposada per Llei 32/2022, del 14 de setembre, per a la 
promoció de la sostenibilitat del desenvolupament urbanístic i del turisme i de 
modificació de la Llei general de l'ordinació del territori i urbanisme, del 29 de 
desembre del 2000, i de la Llei 16/2017, del 13 de juliol, general de l'allotjament 
turístic que, en l'article 1, estableix l'obligació dels Comuns d'elaborar un estudi 
de capacitat de càrrega màxima de les parròquies en el termini d'un any a 
comptar des de l'entrada en vigor de la llei. Aquesta contractació, com bé ha dit 
el Sr. David Astrié, es va fer conjuntament amb altres Comuns, segons el criteri 
d'optimització de recursos i perquè molts dels aspectes que cal estudiar, d'acord 
amb el Decret 428/2022, tenen incidència supracomunal. La contractació 
conjunta garantirà una major coordinació en els resultats. Ara, passa a l'evolució 
de la redacció de l'estudi avui dia. El Comú d'Andorra la Vella va acordar 
l'adjudicació relativa a la redacció de l'estudi de capacitat de càrrega màxima de 
les parròquies d'Encamp, la Massana, Andorra la Vella i Sant Julià, segons 
l'edicte del 23 d'agost del 2023 i publicat al BOPA el 30 d'agost. El contracte 
administratiu entre el Comú d'Andorra la Vella i l'empresa guanyadora, 
Ecosistemes, es va signar el 15 de setembre del 2023, i això dona el tret de 
sortida al cap de 6 mesos contractuals de termini, que el Sr. David Astrié 
esmentava, per a la redacció dels estudis. Aquests 6 mesos s'haurien esgotat el 
passat 15 de març. Tot i les dades oficials i contractuals, les reunions per iniciar 
els estudis i agilitzar-los al màxim possible es van iniciar el 31 d'agost del 2023, 
de manera que s'havia establert la possibilitat de lliurar els estudis a principis del 
mes de març. Tot i aquesta voluntat, a la reunió tècnica de treball del 23 de 
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novembre del 2023, ja es va acordar que la data de lliurament serà el 31 de març 
del 2024, donada la dificultat en la recopilació de tota la informació facilitada pels 
Comuns i els diferents departaments del Govern d’Andorra. Aquesta nova data 
de lliurament queda registrada a l'acta de treball número 2. Per tant, s'han 
continuat fent reunions de treball entre els tècnics representants dels quatre 
Comuns involucrats en l'equip tècnic redactor de l'estudi i sempre s'ha mantingut 
aquesta data de lliurament que es preveu complir. Malauradament, no pot lliurar 
cap còpia de l’estudi perquè ningú la té. El cònsol major ha trucat l’empresa 
adjudicatària diverses vegades personalment i aquesta li ha confirmat que el 
Comú disposarà de l’estudi durant el mes d’abril. Pel que fa als procediments 
següents, afegeix que, quan el Comú rebi l'estudi, el cònsol major requerirà una 
anàlisi d'estudi intern pel que fa als tècnics d'Urbanisme i que la presentin a la 
Junta de Govern per després fer-ne arribar una còpia als membres de la minoria. 
Fins i tot, informa que mantindrà una reunió tècnica amb els tècnics del 
Departament d'Urbanisme per valorar la seva visió i poder explicar i compartir 
aquests estudis per així valorar quines directrius ha de prendre el Comú. Per 
tant, la planificació està així. Ja els ha dit que, des d'Urbanisme, s’ha fet molts 
esforços per obtenir-los abans. Però, la situació és aquesta. Ara, en relació amb 
la pregunta relativa al programa Reviu Andorra la Vella, el cònsol major cedeix 
la paraula al Sr. Marc Torrent, conseller d'Habitatge. 
 
El Sr. Marc Torrent informa que, com ja ho va explicar el cònsol major, durant la 
darrera sessió de Consell de Comú, el Comú ha començat a rebre visites de 
diversos propietaris que s'han mostrat interessats en el programa Reviu i per 
posar a disposició del Comú els seus pisos per engegar aquest programa. Es 
tracta d'una vintena de pisos aproximadament. La setmana vinent tindrà lloc la 
primera reunió de la Comissió d'Habitatge, on participarà el Sr. David Astrié. Ara 
mateix, la majoria està treballant en aquest assumpte i, durant aquella reunió, li 
presentarà les propostes que es treballaran en les pròximes reunions de la 
comissió. Primer, cal aprovar un instrument jurídic que doni garantia als 
propietaris per cedir amb confiança aquests pisos al Comú. Després, es tractarà 
de treballar conjuntament el reglament d'accés als pisos. Convida als membres 
de la minoria a participar d’aquest procés. A les pròximes reunions de la 
comissió, espera poder treballar aquests aspectes i explicar-ho amb més detall. 
 
El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 
 
El Sr. David Astrié, pel que fa a la primera part de la pregunta, agraeix els 
aclariments sobre la situació dels estudis de càrrega. Desconeixia la nova data 
pactada del 31 de març. És cert que la tècnica d’Urbanisme ho va esmentar l'altre 
dia, durant la reunió de la comissió, però realment no coneixia aquesta nova data. 
Considera que els estudis de càrrega són extremadament urgents. Recorda que 
aquest any ja és any de revisió per a la modificació del Pla d'Ordenació i 
Urbanisme Parroquial (POUP) i aquesta eina és fonamental per a la planificació 
urbanística de la parròquia d'Andorra la Vella i del país en general. Per tant, 
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afirma que els membres de la minoria estaran encantats de saber quines són les 
conclusions d'aquests estudis i de compartir aquestes reunions, que esmenta el 
cònsol major, per poder aportar el seu coneixement. Pel que fa al programa 
Reviu, es queda amb la mateixa informació que se li va fer arribar en la darrera 
sessió del Consell de Comú. Hi ha tres propietaris que posarien a disposició del 
Comú d'Andorra la Vella 20 habitatges i que ara s'està treballant amb un 
instrument jurídic que permetrà, justament, que es puguin gestionar aquests 
habitatges d'altres persones per compte del Comú d'Andorra la Vella. És així. La 
setmana vinent, en la reunió de la comissió, desitjaria poder obtenir més accés 
a aquestes bases reguladores. 
 
El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Marc Torrent. 
 
El Sr. Marc Torrent informa que es poden començar a presentar propostes sobre 
aquestes bases reguladores per tal que tots els membres de la comissió puguin 
treballar-les conjuntament. S'oferirà aquesta possibilitat per si la minoria vol fer 
aportacions i treballar-les conjuntament, tal com es vol fer amb Jovial, per 
exemple. 
 
El cònsol major afegeix que aquests tres propietaris no han vingut a oferir els 
seus pisos, sinó que se n’han assabentat gràcies a aquests vídeos que els 
membres de la majoria van emetre durant la campanya electoral. Alguns 
propietaris van sentir a parlar del programa Reviu d'Andorra la Vella i ara han 
vingut al Comú a proposar els seus pisos amb unes casuístiques. Ara, el següent 
pas, serà treballar en comissió, amb els tècnics, per redactar els reglaments i 
l'ordinació corresponents a aquest projecte i fer la comunicació corresponent, 
explicant com funcionarà aquest projecte. Com ja ho ha esmentat en diverses 
ocasions, sense fer-ne publicitat, el Comú ja disposa de tres propietaris que han 
proposat els seus pisos, per a quan el Comú ho tingui lligat, posar-los a 
disposició. Però el Comú no ha anat a veure pisos. El Sr. Marc Torrent ja ho ha 
explicat i, en aquestes reunions de la Comissió d'Habitatge, se li donarà la forma 
que s'està treballant. Tot seguit, cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 
 
El Sr. David Astrié agraeix els aclariments i demana que el Comú s’asseguri que 
tot això s'aguanta des del punt de vista jurídic. Demana que no es cometi cap 
errada. Demana saber si tot això està fiscalitzat. És un tema prou important i de 
prou calat perquè el Comú realitzi algun incompliment. 
 
 
 
I, esgotat l’ordre del dia, el cònsol major aixeca la sessió. Són les 13.15 h. 
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Annex 1 
 

Estats pressupostaris i financers de l’exercici 2023 
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Annex 2 
 
Ordinació de modificació de l’Ordinació de preus públics per a 

l’any 2024, del 18 de gener del 2024 
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ORDINACIÓ 
 
Vista l’Ordinació de preus públics per a l’any 2024, del 18 de gener del 2024; 
 
 
El Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 27 de març del 2024, 
ha aprovat la següent: 
 
 

Ordinació del 27-3-2024 de modificació de l’Ordinació de preus públics per a 
l’any 2024, del 18 de gener del 2024 

 
 
Article 1 
Es modifica l’Annex 2. Activitats per a infants i adults (Articles 6, 7, 8, 9 i 10), Activitats 
Esportives, apartat B) Activitats de vacances escolars, Campus esportius 7 parròquies, 
referent als preus dels “Campus de vòlei platja” i “Campus d’esports d’aventura”, que 
queda redactat com segueix: 
 
“Annex 2: Activitats per a infants i adults (Articles 6, 7, 8, 9 i 10) 
 

Activitats esportives 

B) Activitats de vacances escolars   

.../...  

Campus esportius 7 parròquies  

.../...  

Campus de vòlei platja  

Preu torn de 5 dies 30,00 euros 

Preu torn de 4 dies 24,00 euros 

Campus d’esports d’aventura  

.../...  

Preu resident 134,75 euros 

.../...”  

 
 
Article 2 
 
S’afegeixen a l’Annex 2. Activitats per a infants i adults (Articles 6, 7, 8, 9 i 10), Activitats 
Esportives, apartat B) Activitats de vacances escolars, Campus esportius 7 parròquies, 
les activitats “Multiesports” i “Campus vacances actives”, que queda redactat com 
segueix: 
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“Annex 2: Activitats per a infants i adults (Articles 6, 7, 8, 9 i 10) 
 

Activitats esportives 

B) Activitats de vacances escolars   

.../...  

Campus esportius 7 parròquies  

.../...  

Multiesports  

Preu base 110,00 euros/torn 

Preu resident 74,00 euros/torn 

Campus vacances actives  

Preu resident torn 144,00 euros/torn” 

 
 
Disposició final  
Aquesta Ordinació entra en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 

 




